

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

ENGLISH

EVENTS

Save the date

International conference “Breaking Cycles of Displacement”, Bonn (28-29 November 2018)

The conference aims to present and discuss the findings of the four-year-long comparative research project “Protected rather than protracted—Strengthening Refugees and Peace” funded by the German Federal Ministry for Economic Cooperation and Development (BMZ). This project scrutinizes opportunities for finding solutions to protracted displacement and investigates in how far the participation of displaced persons in peace processes influences the sustainability of their (re-)integration.

[Further information](#) | Contact: displacement@bicc.de

Save the date

International Conference “Stabilization—For Whom and to What Ends?”, Bonn (20 November 2018)

This conference brings together practitioners and academics working on issues related to stabilization in contexts of violent conflict to critically examine the concept(s) of stabilization and to reflect on risks and benefits of stabilization measures in practice. Among other things, we will discuss our understanding of stabilization, how it works in practice and whether the growing significance of stabilization implies abandoning support for democracy and human rights.

[Further information](#) | Contact: conference2018@bicc.de

Panel discussion “Violent actors in conflict“, Bonn (5 November 2018)

On 5 November 2018, in the Focus: [“Challenges of the global community” of the Rheinische Friedrich-Wilhelms-University Bonn](#), BICC researchers will present the results of their fieldwork in the Middle East and Ukraine.

The peace and conflict researchers **Andreas Heinemann-Grüder**, **Katja Mielke**, **Conrad Schetter** (moderator) and **Carina Schlüsing** discuss networking, mobilization practices, internal chains of command and the financing of violent actors in conflicts.

Time: 5 November 2018, 7 pm–8:30 pm

Venue: Universitätsforum, Heussalle 18–24, Bonn

Please register at pr@bicc.de until 2 November 2018.

[Further Information](#) | Contact: Susanne Heinke at pr@bicc.de

Validation workshop for the East Africa Chapter of the Silencing the Guns Plan of Action, Addis Ababa (1–2 November 2018)

To validate the content of this Chapter, a meeting will be held on 1–2 November 2018 at the headquarters of the African Union in Addis Ababa. This meeting will gather Member States from the East Africa Region, the relevant Regional Economic Communities and Regional Bodies and Implementing Agencies. One meeting session will also be reserved for discussions with donors.

The objective of the workshop, which will be conducted in partnership with the African Union and the German Federal Foreign Office, is to validate the East African Chapter of the Silencing the Guns Programme of Action (STG-POA) by the year 2020. The STG-PoA contains Chapters for each geographic region in Africa. The Chapter covering eastern Africa outlines SALW needs and priorities in the following issue areas: Marking, record-keeping, and tracing; physical security and stockpile management (PSSM); craft production; import, export and transit; legislative and regulatory frameworks; national coordination mechanisms; criminal justice response; brokering and end-use/r controls; embargo enforcement; registration and voluntary disarmament; cross-border cooperation; weapons and ammunition management in peace support operations; evidence and data collection; and universality and outreach.

Contact: Matthias Krötz at matthias.kroetz@bicc.de

Regional training on physical security and stockpile management (PSSM), Nairobi, Kenya (18–26 October 2018)

In partnership with RECSA, MSAG and IPSTC, BICC is conducting a regional training on physical security and stockpile management (PSSM) of weapons, ammunition and explosives from 18 to 26 October 2018 in Nairobi, Kenya. This training, conducted on a biannual basis since 2013, is being attended by police and military representatives of eleven eastern African countries as well as six representatives of the Kenya Wildlife Services tasked with weapons and ammunition management.

Through theoretical and practical exercises, the training builds on existing weapons/ammunition management expertise of participants and instructors in complex, limited-resource and often conflict-affected contexts to align practical interventions with international guidance and best practice including the International Ammunition Technical Guidelines (IATGs) and International Small Arms Control Standards (ISACs), now re-named Modular Small-arms-control Implementation Compendium (MOSAIC). As part of the train-the-trainer process, participants are now being trained entirely by qualified PSSM instructors drawn from RECSA member states with external partners mainly playing a mentorship and supporting role.

Contact: Christine Bennett at christine.bennett@bicc.de and Nikhil Acharya at nikhil.acharya@bicc.de

Meeting on implementation of ECOWAS Convention, Banjul, The Gambia (24 October 2018)

On 24 October 2018, the Economic Community of West African States (ECOWAS) with technical support by BICC held a high-level sensitization meeting with national authorities in the Gambia on the implementation of the ECOWAS Convention.

Contact: Karl Wagner at karl.wagner@bicc.de

PSSM validation meeting, Banjul, The Gambia (22–23 October 2018)

On 22 and 23 October 2018, the Economic Community of West African States (ECOWAS) with technical support by BICC conducted a validation meeting on a Technical Assessment Report on physical security and stockpile management in the Gambia.

Contact: Karl Wagner at karl.wagner@bicc.de

Report presentation “Technical Assessment of Weapons and Ammunition Management in The Gambia”, Banjul (22 October 2018)

On 22 October, ECOWAS presented the report “Technical Assessment of Weapons and Ammunition Management in The Gambia” to the president of The Gambia. The report was a collaborative effort between ECOWAS, MAG and BICC and represents the first step in ECOWAS’ efforts to support The Gambia in improving its physical security and stockpile management (PSSM). After the report was presented to the president, two days of high-level engagements followed to discuss the implications of the report and to reactivate the National Commission on SALW in The Gambia. Jürgen Brandsch and Karl Wagner represented BICC in the meetings.

Contact: Jürgen Brandsch at juergen.brandsch@bicc.de

UN-Day in Bonn (20 October 2018)

The 17 Sustainable Development Goals (SDGs) with the motto “Leaving no one behind”, were the topic of the United Nations Day in the market square of the City of Bonn. The peace and conflict research institute BICC participated in the joint presentation of the Bonn Alliance for Sustainability Research.

[Further information](#) | Contact: Susanne Heinke at pr@bicc.de

Conference contribution “Violence at the Margins. The Perspective of Critical Frontier Studies”, Marburg (19 Oktober 2018)

On the Zentrumstage 2018 “Space in Peace and Conflict”, a conference by the Center for Conflict Studies of the Philipps-University Marburg, Marie Müller-Koné presented a paper written by Conrad Schetter and herself on the contribution of the frontier perspective to peace and conflict research on the panel “Negotiating borders”.

[Further information](#) | Contact: Marie Müller-Koné at marie.mueller@bicc.de

Presentation “European–Russian relations”, Berlin (17 October 2018)

On 17 October 2018, Andreas Heinemann-Grüder gave a presentation at the Konrad-Adenauer Foundation in Berlin on “European–Russian relations since the turn of the century”.

Contact: Andreas Heinemann-Grüder at heinemann-grueder@bicc.de

PSSM Partnership Retreat, Nairobi, Kenya (16–17 October 2018)

From 16 to 17 October, a partners retreat took place between representatives of MSAG (Multinational Small Arms and Ammunition Group), RECSA (Regional Centre for Small Arms Control), the International Peace Support Training Centre (IPSTC) and BICC.

Amongst others, present at the retreat were MSAG representatives from Austria, Germany and Great Britain, and the RECSA Senior Management including the Executive Secretary, H.E. Badreldin El Amin.

The purpose of the meeting was threefold: To plan for the MSAG handover of the running of the PSSM regional training courses in March 2019 to RECSA, to help identify continued support to RECSA and to develop/finalize a joint PSSM training strategy. During the PSSM partners retreat, all partners agreed on the need for continued support for the PSSM Regional Competency-Building Seminar beyond March 2019 where the German Armed Forces support component under MSAG draws to an agreed end.

Contact: Christine Bennett at christine.bennett@bicc.de

Pilot training of a multi-phase PSSM course, Jaji, Nigeria (8–12 October)

The Economic Community of West African States (ECOWAS), with technical support from the Multinational Small Arms and Ammunition Group (MSAG), and BICC and financial support from the Federal Government of Germany conducted the pilot training of a multi-phase physical security and stockpile management course in the ECOWAS region. The training took place from 8 to 12 October 2018 at the Martin Luther Agwai International Leadership and Peacekeeping Center at Jaji, Kaduna State, Nigeria.

Contact: Karl Wagner at karl.wagner@bicc.de

Annual Meeting “Society for Threatened Peoples”, Göttingen (7 October 2018)

Carina Schlüsing participated in the annual meeting of the Society for Threatened Peoples (GfbV) in the working groups “Autonomy or State Independence?” and “Minorities as Victims of Radical Islam”.

Contact: Carina Schlüsing at carina.schlusing@bicc.de

Lecture „Translocal interactions in cross-border ethnopolitical movements”, Frankfurt a.M. (4-6 October 2018)

Carina Schlüsing gave a lecture in the framework of the workshop talks of the Deutsche Arbeitsgemeinschaft Vorderer Orient (DAVO) Congress entitled “Translocal Interactions in Cross-Border Ethnopolitical Movements: The Example of Kurdish Actor Groups in the Middle East”.

[Further information](#) | Contact: Carina Schlüsing at carina.schlusing@bicc.de

Conference “Network Refugee Research”, Eichstätt (4–6 October 2018)

BICC was represented with various contributions at the 2nd Conference of the Refugee Research Network. Clara Schmitz-Pranghe participated in the panel “Escape and Return: Policies–Agency–Social Support” with the presentation “Return from the perspective of refugees”. Benjamin Etzold moderated the panel “AK Escape and Labor: Work and Social Participation of Refugees” and gave the presentation “Networks of Refugee and Forced Migration Studies in Germany—Cooperation or Competition?” as part of the “Round Table: Refugee and Forced Migration Studies as a Field of Research: Organizational Structures, Interdisciplinary Collaborations, and Knowledge Transfer”. Tim Röing and Simone Christ presented on “Conflict and ability to act in shared accommodation for refugees” in the panel “Accommodation of refugees in Germany. Inclusion, Exclusion, Participation?”.

[Further information](#) | Contact: Simone Christ at simone.christ@bicc.de

Presentation “Regime dynamics in Russia”, Berlin (2 October 2018)

On 2 October 2018, Andreas Heinemann-Grüder gave a presentation at the German Council of Foreign Relations (DGAP, Berlin) on “Regime dynamics in Russia in comparative perspective”.

Contact: Andreas Heinemann-Grüder at heinemann-grueder@bicc.de

Workshop “The Area Studies Controversy Revisited”, Beirut (29–30 September 2018)

Katja Mielke gave a presentation titled “Are mid-range concepts a solution to the Area Studies controversy?” at the international workshop “The Area Studies Controversy Revisited” organized by members of the Arab–German Young Academy (AGYA) at the American University in Beirut.

Contact: Katja Mielke at katja.mielke@bicc.de

NEW PUBLICATIONS

[Meininghaus, E., & Kühn, M. \(2018\). *Syria: Humanitarian Access Dilemmas* \(Welthungerhilfe Policy Brief October 2018\). Berlin/Bonn: Welthungerhilfe.](#)

[Meininghaus, E., & Mielke, K. \(2018, October\). *Situated Sustainability: A research programme for conflict-affected settings and beyond* \(BICC Policy Brief series No. 10/2018\). Bonn: BICC.](#)

[Grawert, E. \(2018\). Rückkehr afghanischer Flüchtlinge aus Iran. In Bundeszentrale für politische Bildung \(Ed.\), *Länderprofil Afghanistan*.](#)

[Grawert, E. \(2018\). *Rückkehr und Reintegration Geflüchteter konstruktiv begleiten* \(Policy Brief series No. 11\). Osnabrück: IMIS/BICC.](#)

[Grawert, E. \(2018\). *Rückkehr und Reintegration Geflüchteter* \(State-of-Research Paper 11\). Osnabrück: IMIS/BICC.](#)

[Mielke, K. \(2018\). *Immobilisiert: Zur Situation ehemals nomadischer Gruppen in Kabul*. In Bundeszentrale für politische Bildung \(Ed.\), *Länderprofil Afghanistan*.](#)

[Mielke, K. \(2018\). Review of the book *Das übergangene Wissen: Eine dekoloniale Kritik des liberalen Peacebuilding durch basispolitische Organisationen in Afghanistan*, by M. Exo. *International Quarterly for Asian Studies*, 48\(3-4\), 287-289.](#)

PRESS RELEASES

25 October 2018

[New publication \ Syria: Humanitarian Access Dilemmas](#)

19 October 2018

[New publication \ “Situated Sustainability“](#)

16 October 2018

[UN-Tag in Bonn \ “Leaving no one behind – Niemanden zurücklassen” \(in German\)](#)

15 October 2018

[Extension of the military mandate of the Bundeswehr in Iraq? \ BICC recommends scaling down military involvement](#)

VANCANCIES

19 October 2018

[Student assistant – Flight and transnational migration](#)

[Student assistant – DDR](#)

BICC IN THE MEDIA

24 October 2018

WDR5: [Riskanter als der Kalte Krieg](#). Interview with Andreas Heinemann-Grüder (in German)

Phoenix (YouTube): [Andreas Heinemann-Grüder zum geplanten Ausstieg der USA aus dem Abrüstungsabkommen INF am 23.10.18](#). Interview with Andreas Heinemann-Grüder (in German)

General-Anzeiger: [Universität Bonn widmet sich der Weltgesellschaft](#) (in German)

23 October 2018

News_wg (Instagram): [Der Fall Khashoggi](#). Interview with Max Mutschler (in German)

The Point: [Barrow receives ECOWAS report on Weapons Assessment in Gambia](#)

19 October 2018

WDR5: [Keine Vision für Afghanistan](#). Interview with Katja Mielke (in German)

SWR2: [Unter schwierigsten Bedingungen](#). Interview with Katja Mielke (in German)

5 October 2018

Focus-Online: [Stadt Bonn – Meldung vom 05.10.2018](#) (in German)

DEUTSCH

AKTIVITÄTEN

Save the date

Internationale Konferenz "Kreisläufe von Vertreibung durchbrechen", Bonn (28.-29. November 2018)

Ziel der Konferenz ist es, die Ergebnisse des vierjährigen, vom Bundesministerium für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (BMZ) geförderten, vergleichenden Forschungsprojekts "Protected rather than protracted—Strengthening Refugees and Peace" vorzustellen und zu diskutieren. In diesem Projekt werden Lösungsmöglichkeiten für andauernde Fluchtsituationen analysiert und untersucht, inwieweit die Teilnahme von Vertriebenen in Friedensprozessen die Nachhaltigkeit ihrer (Re-)Integration beeinflusst.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: displacement@bicc.de

Save the date

Internationale Konferenz "Stabilisierung—Für wen und zu welchem Zweck?", Bonn (20. November 2018)

Diese Konferenz richtet sich an Praktiker und Wissenschaftler, die sich mit Fragen der Stabilisierung in Kontexten gewalttätiger Konflikte befassen. Die Veranstaltung dient dazu, Stabilisierungskonzepte kritisch prüfen und über Risiken und Nutzen von Stabilisierungsmaßnahmen in der Praxis debattieren. Gleichzeitig wird die Frage diskutiert werden, ob der Bedeutungszuwachs von Stabilisierung mit einem Verzicht auf die Unterstützung von Demokratie und Menschenrechten einhergeht.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: conference2018@bicc.de

Podiumsdiskussion „Gewaltakteure in Konflikten“, Bonn (5. November 2018)

Im Schwerpunkt „[Herausforderungen der Weltgesellschaft](#)“ der [Rheinischen Friedrich-Wilhelms-Universität Bonn](#) stellen Wissenschaftlerinnen und Wissenschaftler des Friedens- und Konfliktforschungsinstituts BICC am 5. November ihre Ergebnisse aus Feldforschungen im Mittleren Osten und der Ukraine vor.

Über Vernetzung, Mobilisierungspraktiken, interne Befehlsketten und Finanzierung von Gewaltakteuren in Konflikten diskutieren die Friedens- und Konfliktforscherinnen und -forscher **Andreas Heinemann-Grüder, Katja Mielke, Conrad Schetter** (Moderation) und **Carina Schlüsing**.

Zeit: 5. November 2018, 19.00 – 20.30 Uhr

Ort: Universitätsforum, Heussallee 18-24, Bonn

Um Anmeldung unter pr@bicc.de bis zum 2. November 2018 wird gebeten.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Susanne Heinke unter pr@bicc.de

Validierungsworkshop für den Ostafrika-Teil des Aktionsplans "Silencing the Guns", Addis Abeba (1.-2. November 2018)

Um den Inhalt des Ostafrika-Teils des Aktionsplans „Silencing the guns“ zu beraten, treffen sich am 1. und 2. November 2018 am Sitz der Afrikanischen Union in Addis Abeba Vertreterinnen und Vertreter der Mitgliedstaaten der Region Ostafrika, der relevanten regionalen Wirtschaftsgemeinschaften sowie regionaler Institutionen und Implementierungsstellen. Eine Sitzung wird Gesprächen mit Gebern gewidmet sein. Ziel des Workshops, der in Partnerschaft mit der Afrikanischen Union und dem Auswärtigen Amt durchgeführt wird, ist die Validierung des ostafrikanischen Teils des Aktionsprogramms "Waffengewalt beenden" (STG-POA) bis zum Jahr 2020. Das STG-PoA enthält Kapitel für jede geografische Region in Afrika. In dem Kapitel über Ostafrika werden Prioritäten der Kleinwaffenkontrolle in den folgenden Themenbereichen beschrieben: Kennzeichnung, Aufzeichnung und Rückverfolgung; physische Sicherheit und Lagerverwaltung; handwerkliche Produktion; Import, Export und Transit; legislative und regulatorische Rahmenbedingungen; nationale Koordinierungsmechanismen; Strafverfolgung; Vermittlungs- und Endverwendungskontrollen; Embargo-Durchsetzung; Registrierung und freiwillige Abrüstung; grenzüberschreitende Zusammenarbeit; Waffen- und Munitionsmanagement in friedensunterstützenden Operationen; Beweis- und Datenerhebung; Universalität und Reichweite.

Kontakt: Matthias Krötz unter matthias.kroetz@bicc.de

Regionale Schulung für physische Sicherheit und Lagerverwaltung von Kleinwaffen (PSSM), Nairobi, Kenia (18.-26. Oktober 2018)

In Zusammenarbeit mit RECSA, MSAG und IPSTC führte das BICC vom 18. bis 26. Oktober 2018 in Nairobi, Kenia, eine regionale Schulung zur physischen Sicherheit und Lagerverwaltung (PSSM) von Waffen, Munition und Sprengstoffe durch. An diesem Training, das seit 2013 halbjährlich durchgeführt wird, nehmen Polizei- und Militärvertreter aus elf ostafrikanischen Ländern sowie sechs Vertreter des Kenya Wildlife Services teil, die mit Waffen- und Munitionsmanagement betraut sind. Mit theoretischen und praktischen Übungen baut die Schulung auf den vorhandenen Kenntnissen der Teilnehmer und Ausbilder auf, die sie in komplizierten, schlecht ausgestatteten und oft konfliktbehafteten Kontexten erworben haben. Dabei geht es darum, praktische Interventionen mit internationalen Leitlinien und Best Practices, einschließlich der International Ammunition Technical Guidelines IATGs und International Small Arms Control Standards (ISACs), jetzt umbenannt in Modular Small-arms-control Implementation Compendium (MOSAIC), abzustimmen. Im Rahmen des Train-the-Trainer-Prozesses werden die Teilnehmer mittlerweile vollständig von qualifizierten PSSM-Instruktoren aus den RECSA-Mitgliedsstaaten unterrichtet, während externe Partnern meist nur noch eine Mentoren- und unterstützende Rolle spielen.

Kontakt: Christine Bennett unter christine.bennett@bicc.de und Nikhil Acharya unter nikhil.acharya@bicc.de

Treffen zur Umsetzung der ECOWAS-Konvention, Banjul, Gambia (24. Oktober 2018)

Am 24. Oktober 2018 führte die Wirtschaftsgemeinschaft der westafrikanischen Staaten (ECOWAS) mit technischer Unterstützung des BICC ein hochrangiges Treffen mit den nationalen Behörden in Gambia zur Umsetzung der ECOWAS-Konvention durch.

Kontakt: Karl Wagner unter karl.wagner@bicc.de

PSSM Validierungstreffen, Banjul, Gambia (22.-23. Oktober 2018)

Am 22. und 23. Oktober 2018 führte die Wirtschaftsgemeinschaft der westafrikanischen Staaten (ECOWAS) mit technischer Unterstützung des BICC eine Sitzung zur Validierung eines Berichts über technische Aspekte der physischen Sicherheit und der Verwaltung staatlicher Waffen- und Munitionsbestände (PSSM) in Gambia durch.

Kontakt: Karl Wagner unter karl.wagner@bicc.de

Präsentation des Berichts „Technische Bewertung von Waffen und Munitionsmanagement in Gambia“, Banjul (22. Oktober 2018)

Am 22. Oktober legte die Wirtschaftsgemeinschaft der westafrikanischen Staaten (ECOWAS) dem Präsidenten von Gambia den Bericht „Technische Bewertung von Waffen und Munitionsmanagement in Gambia“ vor. Der gemeinschaftlich von ECOWAS, MAG und BICC erarbeitete Bericht stellt den ersten Schritt der Bemühungen der ECOWAS dar, Gambia bei der Verbesserung seines Systems für physische Sicherheit und Lagerverwaltung (PSSM) zu unterstützen. In den beiden Folgetagen wurden der Bericht und die Frage, wie die Nationale Kommission für SALW in Gambia zu reaktivieren sei auf hochrangiger Ebene diskutiert. Seitens des BICC nahmen Jürgen Brandsch und Karl Wagner an den Treffen teil.

Kontakt: Jürgen Brandsch unter juergen.brandsch@bicc.de

UN-Tag in Bonn (20. Oktober 2018)

Der Tag der Vereinten Nationen der Stadt Bonn auf dem Marktplatz stand im Zeichen der 17 nachhaltigen Entwicklungsziele (SDGs) – mit dem Motto „Leaving no one behind – Niemanden zurücklassen“. Das Friedens- und Konfliktforschungsinstitut BICC (Internationales Konversionszentrum Bonn) beteiligte sich am Gemeinschaftsauftritt der Bonner Allianz für Nachhaltigkeitsforschung.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Susanne Heinke unter pr@bicc.de

Konferenzbeitrag „Violence at the Margins. The Perspective of Critical Frontier Studies“, Marburg (19. Oktober 2018)

Auf den Zentrumstagen 2018 „Space in Peace and Conflict“, einer Konferenz des Zentrums für Konfliktforschung der Philipps-Universität Marburg, präsentierte Marie Müller-Koné auf dem Panel „Negotiating borders“ ein gemeinsames Paper mit Conrad Schetter zum Beitrag der Grenzen-Perspektive für die Friedens- und Konfliktforschung.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Marie Müller-Koné unter marie.mueller@bicc.de

Präsentation „Europäisch-russische Beziehungen“, Berlin (17. Oktober 2018)

Am 17. Oktober 2018 hielt Andreas Heinemann-Grüder einen Vortrag in der Konrad-Adenauer-Stiftung in Berlin zum Thema „Europäisch-russische Beziehungen seit der Jahrhundertwende“.

Kontakt: Andreas Heinemann-Grüder unter heinemann-grueder@bicc.de

PSSM Partnership Retreat, Nairobi, Kenia (16.-17. Oktober 2018)

Vom 16.-17. Oktober fand ein Partnerretreat zwischen Vertretern der MSAG (Multinationale Kleinwaffen- und Munitionsgruppe), RECSA (Regionales Zentrum für Kleinwaffenkontrolle), dem Internationales Ausbildungszentrum für Friedensunterstützung (IPSTC) und BICC statt. An dem Treffen nahmen u. a. Vertreter von MSAG aus Österreich, Deutschland und Großbritannien sowie des RECSA Senior Managements einschließlich des Exekutivsekretärs H. E. Badreldin El Amin teil.

Das Retreat diente drei Anliegen. Zum ersten der Planung der Übergabe der PSSM Regional Trainingskurse durch die MSAG im März 2019 an RECSA. Desweiteren ging es darum, weitere Unterstützung von RECSA zu identifizieren und eine gemeinsame PSSM-Trainingsstrategie zu entwickeln bzw. zu vollenden. Alle Partner einigten sich darauf, das PSSM Regional Competence Building Seminar auch über die Zeit nach März 2019 hinaus zu unterstützen, wenn die Unterstützungskomponente der Bundeswehr unter MSAG planmäßig zu Ende gehen wird.

Kontakt: Christine Bennett unter christine.bennett@bicc.de

Testtraining eines mehrphasigen PSSM-Kurses, Jaji, Nigeria (8.-12. Oktober)

Die Wirtschaftsgemeinschaft der westafrikanischen Staaten (ECOWAS) führte mit technischer Unterstützung der Multinationalen Kleinwaffen- und Munitionsgruppe (MSAG) und des BICC das Testtraining eines mehrphasiger Kurses für physische Sicherheit und der Verwaltung staatlicher Waffen- und Munitionsbestände (PSSM) in der ECOWAS-Region durch. Das Training, das von der deutschen Bundesregierung finanziell unterstützt wurde, fand vom 8. bis 12. Oktober 2018 im Martin Luther Agwai International Leadership and Peacekeeping Center in Jaji, Kaduna State, Nigeria, statt.

Kontakt: Karl Wagner unter karl.wagner@bicc.de

Jahresversammlung „Gesellschaft für bedrohte Völker“, Göttingen (7. Oktober 2018)

Carina Schlüsing nahm im Rahmen der Jahresversammlung der Gesellschaft für Bedrohte Völker (GfbV) an den Arbeitsgruppen „Autonomie oder staatliche Unabhängigkeit?“ und „Minderheiten als Opfer des radikalen Islams“ teil.

Kontakt: Carina Schlüsing unter carina.schlusing@bicc.de

Vortrag „Translokale Interaktionen in grenzüberschreitenden ethnopolitischen Bewegungen“, Frankfurt a.M. (4.-6. Oktober 2018)

Carina Schlüsing hielt im Rahmen der Werkstattgespräche des 25. internationalen Kongresses der Deutschen Arbeitsgemeinschaft Vorderer Orient (DAVO) einen Vortrag mit dem Titel „Translokale Interaktionen in grenzüberschreitenden ethnopolitischen Bewegungen: Das Beispiel kurdischer Akteursgruppen im Mittleren Osten“.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Carina Schlüsing unter carina.schlusing@bicc.de

Konferenz „Netzwerk Flüchtlingsforschung“, Eichstätt (4.-6. Oktober 2018)

Das BICC war mit verschiedenen Beiträgen bei der 2. Konferenz des Netzwerks Flüchtlingsforschung vertreten. Mit dem Vortrag „Rückkehr aus der Sicht Geflüchteter“ beteiligte sich Clara Schmitz-Pranghe an dem Panel „Flucht und Rückkehr: Politiken – Agency – Soziale Unterstützung“. Benjamin Etzold moderierte das Panel „Flucht und Arbeit: Arbeit und gesellschaftliche Teilhabe von Geflüchteten“ und hielt den Vortrag „Networks of Refugee and Forced Migration Studies in Germany – Cooperation or Competition?“ im Rahmen des Round Table „Refugee and Forced Migration Studies as a Field of Research: Organising Structures, Interdisciplinary Collaborations, and Knowledge Transfer“. Tim Röing und Simone Christ nahmen mit ihrem Vortrag „Konflikt und Handlungsfähigkeit in Gemeinschaftsunterbringungen für geflüchtete Menschen“ an dem Panel „Unterbringung von Flüchtenden in Deutschland. Inklusion, Exklusion, Partizipation?“ teil.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Simone Christ unter simone.christ@bicc.de

Präsentation „Regimedynamik in Russland“, Berlin (2. Oktober 2018)

Am 2. Oktober 2018 hielt Andreas Heinemann-Grüder einen Vortrag bei der Deutschen Gesellschaft für Auswärtige Politik (DGAP) zum Thema „Regimedynamik in Russland in vergleichender Perspektive“.

Kontakt: Andreas Heinemann-Grüder unter heinemann-grueder@bicc.de

Workshop "The Area Studies Controversy Revisited", Beirut (29.-30. September 2018)

Vor ausgewiesenem Fachpublikum trug Katja Mielke zu "Are mid-range concepts a solution to the Area Studies controversy?" im Rahmen des internationalen Workshops "The Area Studies Controversy Revisited" vor. Diese Veranstaltung wurde von Mitgliedern der Arab-German Young Academy (AGYA) an der Amerikanischen Universität in Beirut (Libanon) organisiert.

Kontakt: Katja Mielke unter katja.mielke@bicc.de

NEUE PUBLIKATIONEN

[Meininghaus, E., & Kühn, M. \(2018\). *Syria: Humanitarian Access Dilemmas* \(Welthungerhilfe Policy Brief October 2018\). Berlin/Bonn: Welthungerhilfe.](#)

[Meininghaus, E., & Mielke, K. \(2018, October\). *Situated Sustainability: A research programme for conflict-affected settings and beyond* \(BICC Policy Brief series No. 10/2018\). Bonn: BICC.](#)

[Grawert, E. \(2018\). Rückkehr afghanischer Flüchtlinge aus Iran. In Bundeszentrale für politische Bildung \(Ed.\), *Länderprofil Afghanistan*.](#)

[Grawert, E. \(2018\). *Rückkehr und Reintegration Geflüchteter konstruktiv begleiten* \(Policy Brief series No. 11\). Osnabrück: IMIS/BICC.](#)

[Grawert, E. \(2018\). *Rückkehr und Reintegration Geflüchteter* \(State-of-Research Papier 11\). Osnabrück: IMIS/BICC.](#)

[Mielke, K. \(2018\). Immobilisiert: Zur Situation ehemals nomadischer Gruppen in Kabul. In Bundeszentrale für politische Bildung \(Ed.\), *Länderprofil Afghanistan*.](#)

[Mielke, K. \(2018\). Review of the book *Das übergangene Wissen: Eine dekoloniale Kritik des liberalen Peacebuilding durch basispolitische Organisationen in Afghanistan*, by M. Exo. *International Quarterly for Asian Studies*, 48\(3-4\), 287-289.](#)

PRESSEERKLÄRUNGEN

25. Oktober 2018

[Neue Publikation \ Syrien: Dilemmata des humanitären Zugangs](#)

19. Oktober 2018

[Neue Publikation \ „Situated Sustainability“](#)

16. Oktober 2018

[UN-Tag in Bonn \ “Leaving no one behind – Niemanden zurücklassen“](#)

15. Oktober 2018

[Verlängerung des Irak-Mandats der Bundeswehr? \ Friedens- und Konfliktforschungsinstitut BICC empfiehlt Abbau des militärischen Engagements](#)

STELLENAUSSCHREIBUNGEN

19. Oktober 2018

[Studentische Hilfskraft – Flucht und transnationale Migration](#)

[Studentische Hilfskraft – DDR](#)

BICC IN DEN MEDIEN

24. Oktober 2018

WDR5: [Riskanter als der Kalte Krieg](#). Interview mit Andreas Heinemann-Grüder

Phoenix (YouTube): [Andreas Heinemann-Grüder zum geplanten Ausstieg der USA aus dem Abrüstungsabkommen INF am 23.10.18](#). Interview mit Andreas Heinemann-Grüder

General-Anzeiger: [Universität Bonn widmet sich der Weltgesellschaft](#)

23. Oktober 2018

News_wg (Instagram): [Der Fall Khashoggi](#). Interview mit Max Mutschler

The Point: [Barrow receives ECOWAS report on Weapons Assessment in Gambia](#) (auf Englisch)

19. Oktober 2018

WDR5: [Keine Vision für Afghanistan](#). Interview mit Katja Mielke

SWR2: [Unter schwierigsten Bedingungen](#). Interview mit Katja Mielke

5. Oktober 2018

Focus-Online: [Stadt Bonn – Meldung vom 05.10.2018](#)

Follow @BICC_Bonn on Twitter/
Folgen Sie @BICC_Bonn auf Twitter
twitter.com/BICC_Bonn

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use pr@bicc.de for any inquiry.

The newsletter is not displayed correctly? Please contact: pr@bicc.de